

etui.hesamail

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

#191 - March 2022

## Publications



### The platform economy in Europe

This paper presents some of the key insights from the second wave of the ETUI Internet and Platform Work Survey (ETUI IPWS) conducted in 14 member states of the European Union (EU) in Spring 2021. The use of standard probability sampling allows us to estimate the proportion of internet and platform workers, and to identify their characteristics, in a way that is generalisable to the working age population. [Find out more](#)

Watch [here](#) the recording of the launch event.



### Gender inequality in performance-related pay

A gap in the EU equal pay agenda

Research shows that performance-related pay is becoming increasingly prevalent across the EU and that it contributes to pay inequalities between men and women. [Find out more](#)

## News

### Solidarity with Ukraine

The Russian invasion of Ukraine heralds a new momentum for the European construction which will have important long-term consequences. Now it is essential to deal with the more immediate repercussions for the people of Ukraine who found themselves in a war that nobody expected. The ETUC, together with the ITUC, has issued a call for action backed up by solidarity actions. [Find out more](#)

### How can trade unions use artificial intelligence to build power?

It is hardly news that most applications of artificial intelligence (AI) in the workplace increase employer power. As technology that is overwhelmingly applied by employers rather than employees in workplaces, the capacity for

AI to erode worker power through surveillance, algorithmic management, deskilling and displacement has been widely observed. [Find out more](#)

### **Nursing home group Orpea at the centre of another scandal**

Operating in the field of healthcare and homes for the elderly, the Orpea group is the target of two investigations ordered by the French government. A leading global player in its sector, Orpea runs a network of 1,156 establishments offering more than 100,000 beds in 23 countries, mainly in Europe. [Find out more](#)

### **The metaverse is a labour issue**

The Metaverse has been talked about only in terms of gee-whiz technologies—but it raises very serious labour concerns. In mid-January, the news that Microsoft was investing almost \$70 billion in the ‘Metaverse’ hit the headlines. Yet it was only the latest in a series of such massive investments. [Find out more](#)

### **Health workers are facing dangerous neglect of their health and safety**

In a joint publication, the International Labour Organization (ILO) and the World Health Organization (WHO) urge greater safeguards to protect health workers. The healthcare sector is known to be a stressful industry with high burnout rates, workplace violence and harassment, musculoskeletal disorders, infections and allergies resulting from the poor working conditions. The Covid-19 pandemic has taken an additional heavy toll on health workers and, more generally, on frontline workers. [Find out more](#)

### **The European Committee of Social Rights criticises Belgian practices regarding unpaid internships**

In its decision published on 16 February, the European Committee of Social Rights (ECSR) acknowledged that current labour inspection systems in Belgium did not provide sufficient protection for vulnerable and disadvantaged young people seeking work experience. A Eurobarometer study reveals that just 18% of internships in Belgium are paid, making it the worst country in Europe for the exploitation of young people through unpaid work. [Find out more](#)

## **Event**



16 March 2022

### **The green and digital transitions: how can the EU deliver on its promises?**

Second webinar for the launch of the 22nd edition of ‘Social policy in the European Union: state of play’.

[To register](#)

## **Job vacancy**

**Education Officer** - Deadline 20 March 2022. [To apply](#)

# etui.hesamail

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

## #191 - mars 2022

### Publications



### L'économie des plateformes en Europe Résultats de la deuxième enquête de l'ETUI sur le travail sur internet et les plateformes (IPWS)

Uniquement disponible en anglais.

[Lire la suite](#)



### Inégalité des genres dans la rémunération liée aux performances

Une lacune dans le programme de l'UE en matière d'égalité de rémunération

Uniquement disponible en anglais.

[Lire la suite](#)

### News

#### Solidarité avec l'Ukraine

L'invasion russe de l'Ukraine annonce un nouvel élan pour la construction européenne qui aura d'importantes conséquences à long terme. Il est maintenant essentiel de faire face aux répercussions plus immédiates pour le peuple ukrainien qui s'est retrouvé dans une guerre que personne n'attendait. La CES, conjointement avec la CSI, a lancé un appel à des actions de solidarité. [Pour participer](#)

#### Comment les syndicats peuvent-ils utiliser l'intelligence artificielle pour renforcer leur pouvoir ?

Le fait que la plupart des applications de l'intelligence artificielle (IA) sur le lieu de travail augmentent le pouvoir des employeurs est loin d'être un scoop. Cette technologie étant très majoritairement appliquée par les employeurs plutôt que par les employés sur les lieux de travail, la capacité de l'IA à éroder le pouvoir des travailleurs par le biais de la surveillance, de la gestion algorithmique, de la déqualification et du remplacement est largement observée. [Lire la suite](#)

#### Le groupe Orpea au cœur d'une tempête judiciaire

Le groupe Orpea, actif dans le domaine de la santé et de l'hébergement des

personnes âgées, est visé par deux enquêtes ordonnées par le gouvernement français. Leader dans le secteur, Orpea contrôle un réseau de 1.156 établissements pour plus de 100.000 lits répartis dans 23 pays, principalement en Europe. [Lire la suite](#)

### **Le métavers est une problématique de travail**

Le métavers n'a été évoqué que sous l'angle des technologies de pointe, mais il soulève des inquiétudes très sérieuses dans le domaine du travail. À la mi-janvier, la nouvelle que Microsoft investissait près de 70 milliards de dollars US dans le métavers (« Metaverse » en anglais) a fait la une des journaux. Pourtant, il ne s'agissait que du dernier exemple d'une série d'investissements massifs de ce type. [Lire la suite](#)

### **Les travailleurs de la santé font face à une négligence dangereuse de leur santé et de leur sécurité**

Dans une publication conjointe, l'Organisation internationale du travail (OIT) et l'Organisation mondiale de la santé (OMS) plaident en faveur d'un renforcement des mesures de protection des travailleurs de la santé. Le secteur des soins de santé est considéré comme un secteur stressant, avec des taux élevés d'épuisement professionnel, de violence et de harcèlement sur le lieu de travail, de troubles musculo-squelettiques ainsi que d'infections et d'allergies résultant de mauvaises conditions de travail. La pandémie de Covid-19 a fait payer un lourd tribut supplémentaire aux travailleurs de la santé et, de manière plus générale, aux travailleurs de première ligne. [Lire la suite](#)

### **Le Comité européen des droits sociaux épingle les pratiques belges en matière de stages non rémunérés**

Dans sa décision rendue publique le 16 février, le Comité européen des Droits sociaux (ECSR) a reconnu que les systèmes actuels d'inspection du travail en Belgique n'offrent pas une protection suffisante aux jeunes stagiaires vulnérables et défavorisés. Une étude de l'Eurobaromètre montre que seuls 18 % des stages sont rémunérés en Belgique, ce qui en fait le pire pays d'Europe en matière d'exploitation des jeunes par le biais du travail non rémunéré. [Lire la suite](#)

## Événement



16 mars 2022

### **Les transitions verte et numérique : comment l'UE peut-elle tenir ses promesses ?**

Deuxième webinar de la 22e édition du livre "Bilan social de l'Union européenne".

[Pour s'enregistrer](#)

## Offre d'emploi

**Education Officer** - Date limite 20 mars 2022. [Pour postuler](#)

---

*ETUI respects your privacy. We are updating our data protection policies following the GDPR principles and legal requirements. You have the right to ask further information on how your data is used by contacting [dataprivacy@etui.org](mailto:dataprivacy@etui.org). If you wish to modify your personal data in our database you can contact [mnikolova@etui.org](mailto:mnikolova@etui.org).*

*We would like to keep in touch with you. To update your preferences regarding the information you would like to receive from the ETUI please [click here](#)*

The ETUI is financially supported by the European Union. ETUI, aisbl  
2021

Koning Albert II Laan 5  
Boulevard du Roi Albert II, 5  
Brussels, 1210  
Belgium



[Unsubscribe or modify mailing preferences](#)  
[Unsubscribe from all ETUI e-mail communication](#)